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نظرها و خبرها
V I E W S

A N D
N E W S

 وقتی صحبت از دسترسی به اینترنت 
پرســرعت بدون فیلتر می شــود، انگار 
رگولاتور و کســب و کارها متوجــه صحبت های 
یکدیگر نمی شوند. نگاهی به حرف های بخش 
خصوصــی و صحبت هــای مســئولان بکنیــد، 
می شــوید.  متوجــه  خودتــان 
صنــوف می گوینــد دسترســی به 
چنیــن اینترنتــی در زمــره حقوق 
شــهروندی است؛ کســب و کارها 
می گویند اینترنت طبقاتی به کار 
ما نمی آیــد، زیرا مســئله فقط ما 
نیســتیم، بلکــه کاربران هــم باید 
دسترســی ســاده و ســهل بــه 
اینترنــت داشــته باشــند تــا از 
امـــــــــکانــــــات و خــــدمــــــــــات و 

محصولات مان استفاده کنند.

 از آن طــرف ولــی مســئولان بــرای 
به دست آوردن دل کسب و کارهایی که 
دیگر رمقی برایشان نمانده، یک روز از اینترنت 
طبقاتــی صحبــت می کننــد و روزی دیگــر 
می گویند ما اصــلاً می خواهیــم در مکان هایی 
اینترنت ویژه در اختیار کسب و کارهای نوآور و 
دانش بنیان قرار دهیم و اگر کسی از اینترنتش 
ناراضــی اســت، بــرود پــارک علــم و فنــاوری یــا 
منطقــه ویــژه یــا... آنجــا اینترنت پرســرعت با 

زیرساخت قوی دریافت کند.

 حالا جدای از اینکه این اینترنت ویژه 
)بخوانیــد طبقاتــی( را کــی داده و کــی 
گرفته، مسئله این است که بار کسب و کارها با 
این طرح ها بار نمی شــود. اظهر من الشمس تر 

از اینکه توســعه اقتصاد دیجیتال به اینترنت 
پرسرعت و بدون گیر و گور نیاز دارد، چه چیزی 
اســت؟ اینکــه داشــتن زیرســاخت های قــوی 
ارتباطی قدم اول در پیشــرفت در فناوری هایی 
چون هوش مصنوعی، اینترنت اشیا، بلاکچین 

و... است، چگونه درک نمی شود؟ 

 بــه نظــر نمی رســد مســئولان متوجه 
صحبت های کسب و کارها نباشند یا از 
نیازهــای اولیــه اطلاعــی در دســت نداشــته 
باشند، ولی آنچه در کشــور مشاهده می شود 
این اســت که عزمی بــرای تغییر در این راســتا 
وجــود ندارد. حــالا هرچقــدر دوســت دارید از 
نیروهای جــوان و مســتعد یــا کســب و کارهای 
پربازدهــی بگویید کــه بار ســفر بســته اند و در 

کشورهای همسایه مستقر شده اند. 

 حاصل اینترنت ویژه هم پیش و بیش 
از هر چیــز، احتمــالاً گلاویــز شــدن 
کســب و کارها و صنوف با هم باشد. همان طور 
کــه اینترنــت طبقاتــی، نیامــده آنها را بــه جان 
یکدیگر انداخت. دیر و دور نیست که چند نفر 
علم مخالفت بــا اینترنت ویــژه را بلنــد کنند و 
برخی نیز با اســتقبال از این طرح بــه مقابله با 
دسته دوم برآیند. آنها که سکوت می کنند نیز 
بی نصیب نمی مانند و اگر سمت اینترنت ویژه 
بروند، از افشاگری های هر دو گروه بهره لازم را 
خواهند برد. خلاصه اینکه اینترنت پرسرعت 
و بدون فیلتری که در بسیاری کشورهای دنیا به 
یک امر مسلم تبدیل شــده و قرار بود قاتق نان 
ما هم بشــود، هنوز برای کســب و کارهای ما در 

حد آرزویی دور و محال باقی مانده است. 
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دانشگاه تهران با حمایت والکس برگزار می کند

 اولین دوره تحلیل تکنیکال
با گواهینامه رسمی

دانشــگاه تهــران بــا حمایــت صرافــی والکــس یــک دوره 
تحلیل تکنیکال تدارک دیده که در پلتفرم توســعه منابع 
انســانی کارزیلا برگزار می شــود. این دوره شامل ۵۰ درس 

ضبط شده و وبینارهای زنده هفتگی است.
تحلیــل تکنیــکال مجموعــه ای از مهارت هــا و روش هــا 
بــرای پیش بینــی بازارهــای مالــی بــا توجــه بــه داده هــای 
گذشته اســت. گذراندن این دوره برای تمام کسانی که به 
سرمایه گذاری و ترید در بازارهایی نظیر رمزارزها، فارکس 
یا بورس علاقه مند هستند و همچنین افرادی که مایل اند 
آینده شــغلی خــود را بــه عنــوان تحلیلگــر بازارهــای مالی 
بسازند، مفید است. دانشجویان در استفاده از مباحث 
دوره کاملاً آزادی عمل دارند و می توانند برنامه زمانی خود 
را داشــته باشــند. طی کردن مباحث دوره به طور معمول 
چند روز بیشتر طول نمی کشد؛ با این حال دانشجویان به 
مدت یک  سال به منابع دوره دسترسی دارند و می توانند 

در هر زمان به دلخواه در وبینارهای هفتگی شــرکت کنند 
و از کمک استاد برخوردار شوند.

 در پایان این دوره دانشجویان گواهینامه رسمی و کتبی از 
دانشگاه تهران دریافت می کنند.

دانشــجویان ایــن دوره عــلاوه بــر گواهینامــه از دو امتیــاز 
اختصاصــی صرافــی والکــس نیــز برخــوردار می شــوند. 
والکــس به هــر یــک از دانشــجویان ۵۰ هــزار شــیبا هدیه 
می دهد و علاوه بــر این هر فصل ســه نفر از دانشــجویان 
برگزیده از فرصت کار آموزشی و استخدام در تیم تحلیل 

و ترید این صرافی نیز برخوردار می شوند.
پشــتیبان رســانه ای ایــن دوره کارخانــه نــوآوری رســانه ای 
راهــکار و گــروه رســانه  ای راه پرداخــت هســتند و تمــام 
علاقه منــدان می توانند بــا کد تخفیــف rahkar از پانصد 
هزار تومان تخفیف برخوردار شــوند. اطلاعات بیشتر در 
مورد این دوره در وب سایت کارزیلا قابل دسترسی است.
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خاموشی قیمت پلتفرم های آگهی آنلاین، مسکّن مسکن می شود؟ 

تکرار یک تجربه تلخ
در چنــد ســال اخیــر، بــا فرارســیدن تابســتان کــه فصل 
جابه جایی مســتأجران اســت، نگاه ها به سمت افزایش 
سرســام آور قیمــت فــروش و اجــاره خانــه مــی رود. نتایج 
یک پژوهش اینترنتی نشــان می دهد در تهران، نســبت 
دســتمزد بــه قیمــت خانــه در بدتریــن وضعیــت بیــن 

پایتخت های کشورهای جهان قرار دارد.
امسال دولت تصمیم گرفته برای حل این معضل در کنار 
همه راه حل هایی کــه تاکنون جواب نــداده ، حذف قیمت 
مســکن از روی پلتفرم هــای آگهــی آنلاین را نیــز امتحان 
کند؛ راهــکاری که به باور کســب وکارهای فعــال در زمینه 
آگهی  آنلاین همان یک مقدار شفافیت در این بازار را نیز 

از بین می برد.
ایــن اولین بار نیســت کــه دولــت بــرای حل یــک معضل 
انگشــت اتهام خود را به ســوی پلتفرم های آنلاین نشانه 
می گیــرد. پیش از ایــن، در روزهــای ابتدایی اردیبهشــت 
۱۳۹۸ بــا جهــش قیمــت خــودرو، پلتفرم هــای معاملاتی 
قیمــت خــودرو بــه دســتور دادســتانی مجبــور بــه حذف 
قیمت هــا از روی پلتفــرم خــود و اســتفاده از عبــارت 

»توافقی« شدند.
چندی بعد مدیرعامــل دیوار، یکــی از پلتفرم هــای فعال 

در حــوزه آگهــی آنلایــن اعلام کــرد حــذف قیمــت از روی 
دیوار موجب افزایــش ۳۵درصدی قیمت خودرو شــده و 
در نهایت پس از یک دوره یک ســاله و با مشخص شــدن 
نتیجــه نــدادن ایــن تصمیــم، قیمت هــا روی پلتفرم هــا 
بازگشت.  در روزهای گذشته جلسه ای با حضور اعضای 
وزارت صمت و وزارت مسکن با پلتفرم های آگهی آنلاین 
برگزار و شرایط بازار بررسی شد. رویین صمدزاده، مشاور 
مدیرعامل شیپور به »کارنگ« درباره این جلسه می گوید 
آنها قبــول داشــتند که حــذف قیمت هــا که پیــش از این 
در بــازار خــودرو تجربــه شــده بــود، تجربــه خوبی نبــود و 
حالا ســؤال این بود کــه پلتفرم هــای آگهــی آنلاین چطور 
می توانند به دولت کمک کنند. او می گوید اگر پلتفرم ها 
به قیمت های واقعی دسترسی داشته باشند، می توانند 

قیمت های بالا را برای مخاطب روشن کنند.
او در این مــورد به کارنگ می گوید: »در این جلســه اعلام 
کردیم که باید راهــکاری برای کنتــرل بــازار روی پلتفرم ها 
اندیشــیده شــود تــا جلــوی دلالــی یــا ســوگیری بــازار در 
دوره های افزایش قیمت گرفته شود. یکی از پیشنهادهای 
مطرح شده در این جلسه امکان احراز هویت آگهی دهنده 

ملک و احراز اصالت ملک بود.«

المیرا حسینی  

elmirahosseini
@gmail.com
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اکوسيستم
E C O S Y S T E M

امیر نورالدینی درباره رویداد استیج در اینوتکس عنوان کرد: 

استیج؛ فرصت خوبی برای انتقال تجربیات

INTERVIEWگفت و گو

شــاید بتوان یکــی از تأثیرگذارتریــن جنبه های 
نمایشــگاهی ماننــد اینوتکــس را رویدادهایــی 
دانست که در آنها متخصصان و باتجربه های 
اکوسیســتم نــوآوری بــه صــورت حضــوری 
داشــته های خــود را بــا یکدیگــر و همچنیــن 
علاقه منــدان این حوزه به اشــتراک می گذارند. 
اســتیج یکی از این رویدادها بود که امسال نیز 
با مطــرح کــردن موضوعــات روز، توانســته بود 

بستری برای گفت وگو فراهم کند.
امیــر نورالدینی، اجتماع ســاز و توســعه دهنده 
کســب وکار کــه از دســت اندرکاران برگــزاری 
بخش استیج نمایشــگاه اینوتکس ۲۰۲۳ بود، 
دربــاره انتخــاب موضوعاتی کــه در ایــن برنامه 
بــه آنهــا پرداختــه شــد، می گویــد: »انتخــاب 
عنوان  نشســت های اســتیج حاصل گفت و گو 
با بخش زیادی از فعالان حوزه اکوسیستم بود. 
همچنین ما برای هــر روز از برنامه های اســتیج 
یک نام انتخاب کردیم. برای مثال نام روز اول را 
»اســتارتاپ ها و ایران امروز« گذاشتیم، چراکه 
لازم بود وضعیــت کنونی اســتارتاپ ها با توجه 
به اینکه در یکی دو ســال اخیر اوضاع عجیبی 
را پشت سر گذاشته بودند، مرور شود. روز دوم 
را بــه بررســی فناوری هــای نوظهــور اختصاص 
دادیــم و اینکــه قــرار اســت ایــن فناوری هــا چه 
تغییراتــی را در کار و زندگــی مــا ایجــاد کننــد. 
روز ســوم هم بــه موضوع کلــی »اســتارتاپ ها و 
ایــران آینــده« پرداختیــم. در ایــن وضعیتی که 
خیلی ها احســاس ناامیدی می کنند و همه ما 
با مشــکلاتی مواجه هســتیم که تا پیش از این 
تجربه اش را نداشتیم، لازم بود به این موضوع 
نگاه شــود. به اینکه آینده به چه شکل خواهد 

بود یا به چه شکل می توانیم آن را رقم بزنیم.«
او با اشاره به بازخوردهایی خوبی که برنامه های 
اســتیج از ســوی مخاطبــان خــود داشــته 
می گویــد: »برخی می گفتند اســتیج، پویاترین 
و جذاب ترین بخش نمایشگاه اینوتکس بوده 
است. با توجه به بازخوردهایی که از مخاطبان 
در طــول این ســال ها گرفتیــم، فکــر می کنم که 

استیج دارد راهش را درست می رود.«
 

 حضــور مدیــران شــرکت های 
بزرگ در استیج

ایــن فعــال حــوزه اکوسیســتم نــوآوری ادامــه 
 می دهــد: »مــا اســتیج را جایــی قــرار دادیــم که 
در آن انتقال و انتشــار تجربه و اندیشــه، درون 
اکوسیستم استارتاپی و کارآفرینی ایران اتفاق 
بیفتد. خصوصــاً در حال حاضر که شــرایط به 
دلایل مختلف سیاســی، اقتصــادی، فرهنگی، 
رگولاتوری سخت شده، کســانی که کمتر رشد 
کردند یا در اوایل راه هستند و حتی می خواهند 
کاری را شــروع کنند، به دنبال این هســتند که 
ببینند موفق ترها در این حوزه چه کار می کنند؟ 
استیج فرصت خوبی بود که مدیران بزرگ ترین 
شــرکت های مــا در آن حاضر شــدند و بــه ارائه 
تجربیات شــان پرداختنــد. به ویــژه در روز آخــر 
کــه مــا مدیــران علی بابــا، دیجــی کالا و یکتانت 
را در جمــع خــود داشــتیم و ایــن افــراد دربــاره 
استراتژی هایشــان در ایــن شــرایط ســخت 

صحبت کردند.«

 جذاب ترین پنل استیج
امیــر نورالدینــی از میــان پنل هــای 
برگزارشــده در اســتیج امســال به پنلــی درباره 
نسل »زد و آلفا« اشاره می کند که برای خود او 
جزو جذاب ترین برنامه ها بوده است. به گفته 
او، در ایــن پنــل دو صندلی بــه جمــع مهمانان 
اضافه شــد تا دو نفــر از مخاطبان برنامــه که از 
نســل زد بودند به روی اســتیج آمده و در بحث 
شرکت کنند. این اتفاق باعث داغ شدن بحث 
میان مهمانان و بیان نکاتی جذاب و تازه درباره 

این موضوع شد. 
او در پایــان می گویــد: »بــه زودی محتــوای همه 
پنل هایــی کــه در اســتیج برگــزار شــده در کانال 
آپارات اینوتکس منتشر خواهد شد و افرادی که 
موفق به حضور در این برنامه نشدند، می توانند 

از این طریق به آن دسترسی داشته باشند.«

در ماه هــای اخیــر کســب و کارها بــا مشــکلات متعددی 
مواجــه شــدند. از یــک طــرف فیلترینــگ گســترده، از 
اینســتاگرام تا گوگل پلی دامــن آنها را گرفت و از ســویی 

دیگــر جیــب خالــی و تــورم 
فرصت هــا  افسارگســیخته 
را از یــد آنها ســتاند. این شــد 
کــه بســیاری از کســب و کارها 
بــه وضعیــت آچمز رســیدند. 
در همــان اوایــل اعتراضــات و 
افــت شــدید فــروش خدمات 
و محصــولات، بســیاری از 
نوپــا  کــه  کســب و کارهایی 
گرفتنــد  تصمیــم  بودنــد 
کســب و کار خــود را تعطیــل 
کننــد و حتــی قدیمی ترهــا و 
اســتخوان خرد کرده هــا هــم 
رو بــه تعدیــل نیــرو آوردنــد تــا 
شــاید از ایــن طریــق بتواننــد 
از هزینه هــای خــود بکاهنــد. 

کار به جایی رســید که برخی کســب و کارها که وضعیت 
مالــی بهتــری داشــتند، بــه کمــک ســایر کســب و کارها 
آمدنــد تا هــر آنچــه از دست شــان برمی آید بــرای کمک 
به اکوسیســتم انجــام دهنــد و اجــازه ندهند که شــاهد 
فروپاشی کسب و کارهای بیشتری باشیم. با وجود تمام 
ایــن همراهی ها و کمک های مــادی و معنــوی، این روزها 
خبرهایی کــه از فعــالان اکوسیســتم در تهــران به گوش 
می رســد، چندان جالب و امیدوارکننده نیست. این در 
حالی اســت که کســب وکارهای نوآور در شهرهای دیگر 
کشور از سخت  تر بودن شرایط شان نسبت به پایتخت 
و تلاش هــای مضاعفــی که بــرای زنــده نگه داشــتن خود 
دارنــد، می گوینــد. در شــرایط عــادی هــم همه چیــز در 

شهرهای دور از پایتخت دشــوارتر بود و کسب و کارهای 
شهرســتانی همــواره از ایــن مســئله گلــه داشــتند، چه 
رســد به زمانــی کــه کســب و کارهای پایتخت نشــین هم 
بــا مشــکلات عدیــده مواجــه 

شده اند. 
قــادر  خصــوص،  ایــن  در 
صادقــی، مدیرعامــل رایچــت 
دربــاره شــرایط اســتارتاپ ها 
نــوآور  کســب و کارهای  و 
در شهرســتان ها می گویــد: 
»مسائلی که در سال گذشته 
در کشــور رخ داد و قطعــی 
و محدودیت هــای اینترنــت، 
فضای اکوسیســتم کل کشور 
را تحــت تأثیــر قــرار داد، امــا 
شــرایط بــرای شهرســتان ها 
بــه مراتــب ســخت تر از تهران 
است. سرعت بازیابی و بهبود 
وضعیــت در شهرســتان ها 
در مقایســه بــا تهــران کندتــر اســت. در شهرســتان ها 
اکوسیستم همچنان در کما به سر می برد؛ به این دلیل 
که جامعه استارتاپی در شهرستان ها کوچک تر است و 
به طور کلی تمرکز اکوسیستم نوآور بیشتر روی پایتخت 
بوده است. هرچه اکوسیســتم بزرگ تر و پخته تر باشد، 
از این دست اتفاقات راحت تر می تواند عبور کند و زنده 

بماند.«

 تاش ها برای زنده ماندن است، نه رشد
به گفته قادر صادقی با توجه به شــرایط به وجود آمده، 
کســب و کارهایی که تــا پیش از ایــن به دنبال رشــد خود 
بودند، در حال حاضر فقط تلاش می کنند زنده بمانند و 

۹۸ درصد 
سرمایه گذاری ها 

روی اکوسیستم 
تهران است

مدیرعامل رایچت از کند بودن سرعت 
بازیابی اکوسیستم در شهرستان ها می گوید

 در حال حاضر با این 
وضعیت نمی توان به 
بازار داخلی ایران 
امید داشت و بهتر 
است کسب وکارها 
براى زنده ماندن و 
رشد، تمرکز خود را 

روى بازارهاى خارجی 
بگذارند
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شرکت های برتر
T O P

C O M P A N I E S

ســازمان مدیریت صنعتی، در بهمن ماه ۱۴۰۱ برای بیست 
و پنجمین سال متوالی در رویداد IMI۱۰۰ ۵۰۰  فهرستی از 
۵۰۰ شرکت برتر ایرانی را براساس شاخص هایی مانند اندازه 
و رشد، سود آوری و عملکرد،  بهره وری و... رتبه بندی کرد. بنا 
داریم در هفته نامه کارنگ به بررسی۱۰۰ شرکت برتر دوم این 

رویداد بپردازیم. 
شرکت آسان پرداخت پرشین که با نماد تجاری آپ شناخته 
می شــود، در بیســت و پنجمین رویــداد  IMI۱۰۰، بــا فروش 
۶۵۳۱۰ میلیــارد ریــال )بر اســاس ســال مالــی ۱۴۰۰(، از نظر 
میزان فروش/ درآمد )میلیارد ریال(، رتبه ۱۰۱ شــرکت های 

برتر ایران را به دست آورده است. 
این شرکت که در ســال ۱۳۸۸ به عنوان شــرکت ارائه دهنده 
خدمات پرداخت )PSP( تأســیس شــده و در حوزه طراحی 
و توسعه سیستم یکپارچه پرداخت با استفاده از ابزارهای 
نوین فعالیت می کند، در رتبه بندی ســال ۱۴۰۱توانست در 
گروه »رایانه ای و فعالیت های وابســته« رتبه یک را کســب 
کرده و بالاتر از شرکت های »پرداخت الکترونیک شاپرک« 
و »بهسازان فردا« بنشــیند. آپ پیش از این در سال ۱۳۹۹ 
هم بــا فــروش ۶۲۱۳۷ )میلیــارد ریال( بــه رتبه نخســت این 
گروه دست یافته بود. این شــرکت همچنین توانست برای 
ششمین سال متوالی از نظر شاخص فروش در گروه رایانه 
و فعالیت های وابسته رتبه اول را به دست آورد. این بازیگر 
حوزه پرداخت الکترونیکی، در فهرست گروه های صنعتی از 

نظر شاخص میزان فروش نیز در رده ۱۰ قرار گرفت. 
البتــه بعیــد اســت مجموعــه آســان پرداخــت از رتبــه ۱۰۱ 
خود شــادمان باشــد، چراکه نســبت به ســال های گذشته 
جایگاهش با افت همراه بوده است. آپ با ۱۱ پله سقوط در 
میان شــرکت های حوزه پرداخت بیشــترین میــزان کاهش 
رتبه را در جــدول تجربــه کرد و بــا این اتفــاق دیگر نــام هیچ 
شرکتی از حوزه پرداخت میان ۱۰۰ شرکت برتر ایران به چشم 

نمی خورد. بهترین رتبه ای که شــرکت آپ در این فهرســت 
به دســت آورده، به ســال ۹۷ بازمی گردد که توانسته بود در 

جایگاه ۳۶ام لیست ۵۰۰ شرکت برتر ایران قرار گیرد. 
حامد منصوری و مهدی شهیدی، بنیان گذاران و سهام داران 
عمده آسان پرداخت هستند. اما در حال حاضر مدیرعامل 
این مجموعــه، علی اکبر فراهانی اســت که پیــش از این هم 
قائم مقام مدیرعامل و معاون بازاریابی این مجموعه بود. در 
سایت آپ آمده است که فراهانی، دانش آموخته مدیریت 
بازاریابــی و مدیریــت مالــی از دانشــگاه شــهید بهشــتی و 
همچنین کشور سوئد اســت و بیش از ۱۰ سال در صنعت 
تلــکام، پرداخــت و دیجیتــال در حوزه های بازایابــی، فروش 
و محصول فعالیت داشــته اســت . او پیش از ملحق شــدن 

بــه آپ، معــاون تجــاری و قائم مقــام مدیرعامل 
اپراتور مجازی نگین ارتباطات آوا و مدیر ارشــد 
بازاریابی شــرکت رایتل بوده  است. محمدرضا 
اسکندریون، مدیرعامل ســابق آسان پرداخت 
نیــز اکنــون به عنــوان رئیــس هیئت مدیــره بــه 

فعالیت خود در این مجموعه ادامه می دهد.
نخستین فعالیت جدی آپ در زمینه خدمات 
نویــن پرداخت، مربــوط بــه ارائه ســرویس های 
ویژه؛ مانند خرید شارژ تلفن همراه با استفاده 
از دســتگاه های POS بود. پیش از فعالیت این 

شرکت، از این دستگاه ها تنها برای پرداخت وجه استفاده 
می شد. به گفته مهدی منصوری، بنیان گذار آسان پرداخت، 
اخذ مجوز این فعالیت حدود دو سال طول کشید. سپس 
این شرکت اقدام به واردات تعدادی دستگاه POS برای ارائه 
سرویس های مورد نظر با استفاده از آنها کرد. به تدریج این 
شرکت با شبکه بانکی کشور ارتباط گرفت و توانست علاوه 
بر خدمات مربوط به دستگاه های POS، ارائه دهنده خدمات 
متنوع پرداخت الکترونیکــی در بســترهای درگاه پرداخت 

موبایلی USSD، اپلیکیشــن آپ و درگاه پرداخت اینترنتی 
IPG شود.  این شرکت در پی همکاری هایی که با مجموعه ای 
از بانک ها داشــت، در ســال ۹۳ بخشی از ســهام خود را به 
بانک کشاورزی واگذار کرد و در سال ۹۵ نیز با ورود به بورس 

تبدیل به شرکت سهامی عام شد. 
در حال حاضر محصولات مجموعه آسان پرداخت شامل 
دستگاه های کارت خوان فروشگاهی و موارد وابسته به آنها 
نظیر پین پد، درگاه پرداخت اینترنتی، سامانه  دستوری ۷۳۳، 

اپلیکیشن آپ و اعتبار تالی است.
پرداخــت ســریع قبــوض از طریــق بارکدخــوان، شــرکت 
در جشــنواره ها، مدیریــت کارت هــای بانکــی و کیــف پــول 
الکترونیکی، ســرویس تله پرداز، انتقال وجه کارت به کارت، 
خریــد انــواع بیمه نامه هــا، خریــد بلیــط قطار، 
ســرمایه گذاری در صندوق های سرمایه گذاری، 
مشـــاهده لیســت تراکنش هــا و... از مجموعه 
خدماتی اســت که توسط اپلیکیشــن آپ ارائه 

می شود. 
بــر اســاس گــزارش مدیرعامــل آپ در مجمــع 
عمومــی شــرکت، ایــن مجموعــه رتبــه چهــارم 
به لحــاظ تعداد تراکنــش را در بین شــرکت های 
پرداخــت دارد و دارای رتبــه دوم کم خطاتریــن 
تراکنش های پرداخت های انجام  شــده در سال 
۱۴۰۰ بنــا بــه گــزارش  اقتصــادی ســالیانه  شــاپرک اســت. 
علی اکبر فراهانی همچنین تعداد نیروهای شــرکت آســان 

پرداخت را بیش از ۷۰۰ نفر عنوان کرده است. 
او در این گزارش سهم آسان پرداخت را در بخش کارتخوان 
۸/۰۲ درصــد بــازار، در حــوزه درگاه پرداخــت اینترنتــی ۳۲ 
درصد تراکنش ها و در حوزه پرداخت موبایلی هم ۱۶ درصد 
تراکنش ها اعلام کرده است. به گفته او نزدیک به ۱۰ درصد 

سهم بازار تراکنش مربوط به این شرکت است.

 نگاهی گذرا به شکل گیری 
صنعتی نوین در ایران

صنعت پرداخت 
نوظهور اما حیاتی 

اگــر چــه مــدت زیــادی از عمــر صنعــت 
پرداخــت بــه شــیوه های نویــن در ایــران 
نمی گــذرد، امــا رشــد این حــوزه بــا چنان 
سرعتی اتفاق افتاده که امروزه در کشور ما 
هم مانند دیگر نقاط توسعه یافته جهان، 
زندگــی بــدون ایــن صنعــت، اگــر نگوییم 
غیرممکن، حداقل بسیار دشوار خواهد 
بود. هر چند ورود اولین خودپرداز به کشور 
توســط بانــک بیمــه بازرگانــان بــه قبــل از 
انقلاب )چهار ســال پس از اختراع اولین 
دســتگاه ATM در دنیــا( بر می گــردد، امــا 
شــروع رشــد جدی صنعــت پرداخــت از 
اوایــل دهــه ۸۰ خورشــیدی شــروع شــد. 
توسعه این صنعت به گونه ای ادامه یافت 
که در ابتدای دهه ۹۰ بر اساس نیاز، بانک 
مرکزی، شرکت شــاپرک را به  عنوان بازوی 
اجرایی خود بــا هدف نظارت بــر PSPها و 
نظام پرداخت الکترونیک راه اندازی کرد تا 
فضا را سر و سامان دهد و به تدوین قواعد 
و مقررات برای ایجاد یک بازار کسب وکار 
رقابتی در این حوزه بپردازد. شــرکت های 
فعال در حــوزه صنعت پرداخــت در واقع 
واســطه میان بانک ها و مردم بــرای انجام 
امور مالی هستند و می توان آنها را ترکیبی 
از نهاد های مختلف دانســت که در طول 
فراینــد تراکنــش پرداخــت بــا یکدیگــر 
تعامل دارنــد. اپلیکیشــن های پرداخت،  
درگاه های پرداخت اینترنتی، دستگاه های 
 ،)USSD( کارت خوان و پرداخت با همــراه
مهم تریــن حوزه هــای صنعــت پرداخــت 

هستند. 
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نگاهی به شرکت آسان پرداخت »آپ«؛ رتبه ۱0۱ شرکت های برتر ایران 

سقوط ۱۱ پله ای

رضا امیرزاده

Amirzadeh.reza
@gmail.com

۱۴۰۰ میلیــارد ریــال )بر اســاس ســال مالــی ۱۴۰۰ میلیــارد ریــال )بر اســاس ســال مالــی ۱۴۰۰(، از نظر  ۶۵۳۱۰
۱۰۱میزان فروش/ درآمد )میلیارد ریال(، رتبه ۱۰۱میزان فروش/ درآمد )میلیارد ریال(، رتبه ۱۰۱ شــرکت های 

برتر ایران را به دست آورده است. 
۱۳۸۸این شرکت که در ســال ۱۳۸۸این شرکت که در ســال ۱۳۸۸ به عنوان شــرکت ارائه دهنده 
خدمات پرداخت )PSP( تأســیس شــده و در حوزه طراحی 
و توسعه سیستم یکپارچه پرداخت با استفاده از ابزارهای 
۱۴۰۱نوین فعالیت می کند، در رتبه بندی ســال ۱۴۰۱نوین فعالیت می کند، در رتبه بندی ســال ۱۴۰۱توانست در 
گروه »رایانه ای و فعالیت های وابســته« رتبه یک را کســب 
کرده و بالاتر از شرکت های »پرداخت الکترونیک شاپرک« 

و »بهسازان فردا« بنشــیند. آپ پیش از این در سال 
۶۲۱۳۷هم بــا فــروش ۶۲۱۳۷هم بــا فــروش ۶۲۱۳۷ )میلیــارد ریال( بــه رتبه نخســت این 
گروه دست یافته بود. این شــرکت همچنین توانست برای 
ششمین سال متوالی از نظر شاخص فروش در گروه رایانه 
و فعالیت های وابسته رتبه اول را به دست آورد. این بازیگر 
حوزه پرداخت الکترونیکی، در فهرست گروه های صنعتی از 

۱۰نظر شاخص میزان فروش نیز در رده ۱۰نظر شاخص میزان فروش نیز در رده ۱۰ قرار گرفت. 
البتــه بعیــد اســت مجموعــه آســان پرداخــت از رتبــه 

خود شــادمان باشــد، چراکه نســبت به ســال های گذشته 
۱۱جایگاهش با افت همراه بوده است. آپ با ۱۱جایگاهش با افت همراه بوده است. آپ با ۱۱ پله سقوط در 
میان شــرکت های حوزه پرداخت بیشــترین میــزان کاهش 
رتبه را در جــدول تجربــه کرد و بــا این اتفــاق دیگر نــام هیچ 
۱۰۰شرکتی از حوزه پرداخت میان ۱۰۰شرکتی از حوزه پرداخت میان ۱۰۰ شرکت برتر ایران به چشم 

 ،)USSD( کارت خوان و پرداخت با همــراه
مهم تریــن حوزه هــای صنعــت پرداخــت 

هستند. 
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رويداد
E V E N T

مدیر سرمایه گذاری 
کارن کراد خبر داد:

 تأمین سرمایه 
۱۵ کسب وکار 

شرکت کننده در 
اینوتکس ۲۰۲۳

سکوی تأمین مالی »کارن کراد« که از سال 
۱۳۹۷ همــگام بــا نمایشــگاه اینوتکس در 
رویداد کافه ســرمایه حضور داشته، سال 
گذشــته در راســتای رفع نیاز شرکت ها به 
سرمایه در گردش، دو شرکت دانش بنیان 
را توســط ۳۱۶ ســرمایه گذار حقیقــی و 
حقوقی با ۴.۵ میلیارد تومان تأمین سرمایه 
کرد. کارن کراد با این پیشــینه امســال هم 
در اینوتکس ۲۰۲۳ برای شــرکت کنندگان 
تأمین مالی نمایشــگاه اعلام آمادگی کرد 
و بــه گفتــه »امیررضــا صادقــی«، مدیــر 
سرمایه گذاری کارن کراد، ۱۵ شرکت کننده 

را تأمین مالی کرده است.
درخواســت های  می گویــد:  صادقــی 
زیادی برای تأمین ســرمایه وجود داشــت 
امــا واقعیــت ایــن اســت کــه بســیاری از 
استارتاپ ها و مجموعه ها هنوز از ماهیت 
ابــزار تأمین مالی آگاه نیســتند. بســیاری 
از متقاضیــان ثبت نامی نیازمند وی ســی 

 بودند نه ابزار تأمین مالی جمعی.
او ادامــه داد: »کارن کــراد یکــی از ســه 
شــرکت  اولی اســت که مجوز تأمین مالی 
جمعی را از ســازمان بــورس و اوراق بهادار 
دریافــت کرده اســت؛ این شــرکت تاکنون 
از ۳۰۰ درخواســت ۲۸ درخواســت  را بــه 
نتیجــه رســانده و بیــش از ۱۲۸ میلیــارد 
تومان ســرمایه در اختیار ســرمایه پذیران 
قرار داده اســت.« صادقی تصریح کرد که 
تفاوت درخواست ها و تعداد کمپین های 
منتشرشــده بر پلتفرم کارن کراد نشان گر 
تعهــد مجموعه بــه حفاظــت از ســرمایه  

مردم است.
به گفته صادقی، کارن کراد خود را موظف 
بــه حفــظ ســرمایه مــردم می دانــد و بــه 
همیــن دلیــل  از ۳۰۰ درخواســت تاکنــون 
۱۰ درصد از شــرکت ها را پذیرفته و شرایط 
ســختگیرانه ای برای پذیرش تدوین کرده؛ 
شــرکت حقوقــی بــودن، ســابقه تولیــد 
محصــولات موفــق و تضمیــن ســوددهی 

نمونه ای از این شرایط است.
بر اســاس گفته های مدیر ســرمایه گذاری 
کارن کراد، در کنار امانت بودن سرمایه های 
مردم نزد شرکت، اصلی ترین چالش تأمین 
مالــی در اقتصــاد نــوآوری، تــورم صعودی 

کشور است.

NEWSخبر

در پنلی با حضور مجتبی کیانی، رضا زرنوخی و رضا غیابی در استیج اینوتکس بررسی شد

فرصت های اندک اما 
امیدوارکننده آینده

به تازگــی معــاون علمــی و فنــاوری ریاســت جمهــوری در 
خصوص اینترنت با دسترســی خــاص اعلام کــرد که این 
نهاد یکی از پیشنهادکنندگان اصلی موضوع اینترنت با 
دسترسی ویژه برای کسب وکارها بوده  و تأکید کرد که نباید 
اسم این اینترنت را »اینترنت طبقاتی« گذاشت. همچنین 
روح الله دهقانــی فیروزآبــادی گفته بود که قصــد دارند در 
مراکز خــاص مانند پارک فنــاوری پردیس یــا منطقه پیام، 
اینترنت حرفه ای در اختیار تیم های خواهان دسترسی با 
سرعت بالا بگذارند. حالا وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
در حاشیه نمایشگاه اینوتکس ۲۰۲۳ در جمع خبرنگاران 
اعلام کرد که بــه دنبال این طرح هســتند تا در مــکان ویژه 

اینترنت با سرعت بالا و زیرساخت قوی را فراهم کنند. 
زارع پور در پاســخ به این سوال که ســطح دسترسی به این 
نــوع اینترنت ویــژه را چه کســی تعیین می کند اعــلام کرد 
که او در این زمینه نقشــی ندارد و ســطح دسترسی را باید 
کمیته تعیین مصادیق محتوای مجرمانه یا همان کمیته 

فیلترینگ مشخص کند.

او همچنین در پاسخ به این سوال که وعده او از بهمن  ماه 
برای رفع فیلتــر از برخی پلتفرم های فیلتر شــده همچنان 
عملی نشــده اســت، گفــت کــه در ایــن زمینه نیــز کمیته 

فیلترینگ تصمیم گیر است. 
زارع پور در این مورد توضیــح داد: »کمیته فیلترینگ باید 
در این زمینه تصمیم گیری کند؛ ما فقط یک عضو کمیته 
هســتیم. با پیگیری ما همین اســفند ماه، نزدیک به ۳۰۰ 
سایت و بازی رفع فیلتر شــدند، ولی در مورد پلتفرم هایی 
که مورد انتظار شماست، این یک تصمیم جمعی است.«

او ادامه داد: » ما در حال دنبال حل این موضوع هستیم. 
در حکم دبیر شــورای عالی مجــازی، بندی وجــود دارد که 
باید در مصادیق و سیاست های فیلترینگ بازنگری شود؛ 
اجرای این بند در دســتور مرکز ملی اســت که در تعامل با 
کمیته  فیلترینگ در این زمینه تصمیم  می گیرند. در حوزه 
شــبکه اجتماعی و پیام رســان ها همچنان کــه بارها اعلام 
شــده از فعالیت هر پلتفــرم خارجی و ســکوی خارجی در 
جمهوری اسلامی اســتقبال می کنیم، مشــروط بر اینکه 

وزیر ارتباطات در 
حاشیه اینوتکس 

تصمیم گیرنده 
کمیته فیلترینگ 

است
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در اولیــن روز از آغــاز بــه کار نمایشــگاه اینوتکــس، پنــل 
بررسی ســرمایه گذاری های پیشــین در اکوسیستم نوآوری 

ایــران بــا حضــور »امیــر صالحــی«، مدیرعامل 
دیجی نکست؛ »مهدی صداقت«، مدیرعامل 
خانه نوآوری و بــه دبیری »امیررضــا صادقی«، 
مدیر عملیاتی سکوی تأمین مالی جمعی کارن 

کراد برگزار شد.

 شکست، ذات فعالیت استارتاپی  
است

امیر صالحی، ضمن معرفی دیجی نکســت در 
این پنل گفت: »این مجموعــه در زمینه ایجاد 
اســتارتاپ برای فروش سرویس به دیجی کالا با 

تأکید بر نــوآوری و فناوری های خاص فعالیــت می کند و در 
حال حاضر ۲۴ استارتاپ در دیجی نکست فعال هستند.«

صالحــی تأکیــد کــرد کــه نــرخ شکســت اســتارتاپ های 
دیجی نکســت در مرحلــه اول جــذب بالاســت، امــا از ایــن 
موضوع به عنوان ذات فعالیت اســتارتاپی نام بــرد و اضافه 
کرد: »با این حال ما مجموعه هایی داریم که تا به اینجا رشد 
کردند و به خوبی فعالیت می کنند؛ از جمله گنجه که هم با 

دیجی کالا و هم بــا مجموعه های دیگر فعالیــت می کند و از 
استارتاپ های دیجی نکست است.«

مهــدی صداقــت نیــز در خصــوص حوزه هــای 
فعالیــت خانــه نــوآوری گفــت: »تمرکــز مــا در 
سرمایه گذاری بر استارتاپ های حوزه بلاکچین 
و هوش مصنوعی و بعد استارتاپ های محتوایی 
اســت«. او ادامــه داد: »از ۱۰۰ اســتارتاپ و تیم 
جذب شــده در خانه نوآوری، ۳۰ مورد همچنان 
زنده مانده اند، در حال فعالیت هستند و رشد 
خوبی هم داشته اند«. صداقت ضمن اشاره به 
موفقیت دکتــر موتوری، یکی از اســتارتاپ های 
خانــه نــوآوری در زمینــه توســعه و همــکاری بــا 
اســنپ اضافه کرد: »با ایــن حال توصیــه ما به 
مراجعان این است که یا به این حوزه وارد نشوند، یا احتیاط 
زیادی داشــته باشــند، چون احتمال شکســت بالاســت و 
به ثمر رســیدن یک کســب وکارنوپا، احتمال کم و ســختی 

زیادی دارد.«

 استارتاپ نباید بغلی شود!
امیررضــا صادقــی، در ادامــه ایــن برنامــه گفــت: »هــدف 

»خروج« اصلی ترین چالش سرمایه گذاری 
در اکوسیستم نوآوری است

سرمایه گذاران 
پذیرش نوآوری 

استارتاپ ها را ندارند

افزایش موج مهاجرت ها با شدید شدن فیلترینگ 

باید جلوی محدودیت های اینترنتی ایستاد

REPORTگزارش

در پنلی با عنوان »استارتاپ ها و فرار از فیلترینگ« 
این موضوع مورد بحث قرار گرفت که فیلترینگ 
و محدودیــت اینترنــت کــه در چنــد مــاه اخیــر 
افزایش یافته تا چه حد روی موج مهاجرت نیروی 
انسانی تأثیرگذار بوده بوده است. ناپایدارتر شدن 
وضعیت تیم های فعال در اکوسیستم استارتاپی 
کشــور از دیگــر موضوعــات مطــرح شــده در ایــن 
نشست بود. در این پنل اعلام شد که باید در برابر 
سیاست گذاری های اشتباه که منجر به فیلترینگ 
و محدودیت بیشتر اینترنت می شــود، ایستاد و 

اینترنت آزاد و بدون اختلال را مطالبه کرد.
پنل فیلترینــگ و اســتارتاپ ها با حضور »آســیه 
حاتمــی«، مدیرعامــل ایران تلنــت؛ »ســعید 
ســوزنگر«، کارشــناس امنیت ســایبری و »تیمور 
سالارزاده«، هم بنیان گذار و مدیر ارشد بازارسازی 

گروه توسعه فناوری نوروز برگزار شد.

کاهش اشــتیاق به کارآفرینی در 
کشور 

در این پنل آسیه حاتمی با اشــاره به آمارها اعلام 
کرد که اشتیاق به کارآفرینی در کشور بسیار کمتر 
از گذشــته شــده اســت. حاتمی همچنین تأکید 
کرد که برای توســعه اقتصاد باید زیرساخت ها را 
درســت کرد. او باور دارد اســتارتاپ ها در شــرایط 
ســخت فیلترینــگ بــه زنــده بــودن خــود ادامــه 
داده اند، اما این تداوم حیات با مشکلات انبوهی 

همراه است.
حاتمی در ادامه گفت: »در حال حاضر تیم ها در 
تلاش اند تا توســعه پیــدا کنند. تیم هــای کوچک 
زیادی نابود شــده و دیگر کسب وکارها در تکاپوی 
ادامه حیات هستند. در حال حاضر کارهایی که 
پیش تر در عــرض پنج دقیقه انجام می شــد، یک 
ســاعت به طول می انجامــد. این موضــوع باعث 
خستگی و فرســودگی تیم ها شــده و روند رشد را 
کند کرده است. بازخورد در شبکه های اجتماعی 
نیز بسیار کاهش یافته و این مسئله انگیزه تیم ها 

را کاهش می دهد.«
فیلترینگ دریغ کردن دانش از مردم است

در ادامه سعید سوزنگر نیز اعلام کرد که اینترنت 
طبقاتــی و فیلترینــگ، از یــک طــرف دانــش را از 
جامعه دریغ می کنــد و از طرف دیگــر باعث ورود 
فیلترشکن شده تا ایران تبدیل به آلوده ترین کشور 

دنیا از نظر بدافزارها شود.
ســوزنگر با اشــاره به اینکه هیــچ چیــزی به عنوان 
اینترنت ویــژه یا طبقاتی یــا حرفه ای نبایــد وجود 
داشــته باشــد، تأکید کــرد کــه اینترنــت یک حق 
شــهروندی اســت و نباید دانش را از عمــوم مردم 

دریغ کرد.
او راهــکار بهبــود ایــن موقعیــت را مواجهــه بــا 
تصمیم های اشتباه دانست و توضیح داد: »نباید 
درگیر گرفتن رانت ها باشــیم، نباید از تسهیلاتی 
مثل اینترنت طبقاتی استفاده کنیم، باید جلوی 
تصمیم هــای اشــتباه بایســتیم و اینترنــت آزاد را 

مطالبه گری کنیم.«

ســقوط  دومینــوی  احتمــال 
استارتاپ ها

در همیــن زمینــه تیمــور ســتارزاده هــم تأکیــد 
داشــت کــه نمی تــوان محدودیت بــه وجــود آورد 
و بعد بــا تعریــف بســته های حمایتــی، ضررهای 
حاصــل از آن را جبــران کــرد. او معتقــد اســت که 
بسته های حمایتی در این زمینه کمکی نمی کند 
و راه حل هایــی ماننــد اینترنت طبقاتــی نیز فقط 

جامعه را دوپاره می کند.
ســتارزاده در پاســخ بــه ایــن ســؤال کــه راه حــل 
برون رفت از این مشــکلات چیست، گفت: »این 
مشــکلات را ما به وجود نیاورده ایم که بتوانیم آن 
را حل کنیم. در واقع حلال مشکلات ما نیستیم، 
ولی در حــال حاضر می تــوان برای مدیــران برنامه 
آموزشــی گذاشــت تا لااقل بدانند در این شرایط 
بایــد چــه بکننــد. ممکن اســت بــا پیشــروی این 
شــرایط با دومینــوی ســقوط اســتارتاپ ها روبه رو 
شویم. اگر در سال گذشته تیم های کوچک زیادی 
از بین رفتند، در سال جدید تیم های متوسط هم 
می توانند نابود شوند و این مهم با مدیریت، قابل 

کنترل است.«

پرنیان ستوده   

Parnian.std
@gmail.com

رويداد
E V E N T
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امید به آینده استارتاپ ها؛

 دوره طلایی از نفس 
افتاده، اما هنوز تمام 

نشده است
در نمایشــگاه اینوتکس پنلــی با موضوع 
»نفس هــای آخــر مــوج اول اکوسیســتم 
اســتارتاپی« برگــزار شــد. مهمانــان ایــن 
برنامــه آرین افشــار )مدیرعامــل فینووا(، 
حمیدرضــا احمــدی )بنیان گــذار ایوند(، 
محمد زاهدی )بنیان گذار چند استارتاپ 
مختلــف( و زهــرا عمرانــی )کارآفریــن 

اجتماعی( بودند.
محمــد زاهــدی، مدیرعامــل شــرکت 
ســرمایه گذاری جســورانه »هدهــد« بــا 
انتقــاد از ورود شــرکت های دولتــی و 
شبه دولتی به بازار اســتارتاپ های ایرانی 
گفــت: »ورود بازیگرانــی ماننــد بــورس، 
صنعــت پتروشــیمی و… به اکوسیســتم 
فناوری در حالی اســت که این سازمان ها 
طریقــه بــازی در زمیــن اســتارتاپ ها را 
نمی داننــد و حتــی بســیاری از آن هــا از 
دانش کافــی نیز برخــوردار نیســتند و در 
نهایــت می تواننــد از ورود شــر کت های 
نوآور به صنعت و حوزه های مرتبط با آن 
جلوگیری کنند که استارتاپ ها در پایان از 

این موضوع متضرر می شوند.«
حمیدرضا احمدی، بنیان گــذار »ایوند« 
در این پنل با اشــاره به تحولات سال های 
اخیــر کشــور گفــت: »مهم تریــن تأثیر را 
نــرخ دلار بــر اســتارتاپ ها دارد. به عنوان 
مثال نیــروی کار با نــرخ دلار حقــوق خود 
را محاســبه می کنــد؛ بنابرایــن هزینــه 
راه اندازی اســتارتاپ بــالا رفته کــه به تبع 

آن فرصت کارآفرینی کاهش می یابد.«
 او گفــت: »مشــکل دیگــر این اســت که 
هر کســی که قصــد راه اندازی اســتارتاپ  
را دارد به ســرمایه گذار مراجعــه می کند. 
در نهایت بیشتر اســتارتاپ ها به مراحل 
بالای رشــد نمی رســند و از بیــن می روند. 
بهتر بود بنیان گذاران متوجه می شــدند 
کــه بــا ســرمایه کــم و خلاقیــت می تــوان 

استارتاپ راه اندازی کرد.«
زهــرا عمرانــی، هم بنیان گــذار »کاریــا« 
افتــادن  نفــس  از  مســئله  پیرامــون 
اســتارتاپ ها بیان کــرد: »شــرایط کنونی 
و کرونا تأثیــرات زیادی بر اســتارتاپ های 
تازه نفس داشته است. یکی از چالش  ها 
برای یک اســتارتاپ تازه نفس این اســت 
که اسپانسرها از ابتدا از ما انتظارات یک 
اســتارتاپ رشــدیافته را دارنــد؛ در حالــی 
که هــر کســب وکار  نــوآوری در تجربه اول 
خلأهایی دارد که به مرور  پر می شود. بالا 
بودن انتظــارات از اســتارتاپ های جدید، 
در مدت کوتاهی آن ها را ناامید می کند.«

REPORTگزارش

در بررسی ظرفیت ها و فرصت های تأمین مالی نوآوری از بازار سرمایه عنوان شد

تأمین مالی جمعی؛ انتخابی 
مناسب برای دانش بنیان ها

رويداد
E V E N T

در نمایشگاه اینوتکس ۲۰۲۳ پنلی با موضوع فیلترینگ و 
اثرات اقتصادی آن روی کسب وکارها اختصاص یافته بود. 
در ایــن پنل که بــا حضور شــهاب جوانمــردی، مدیرعامل 
فناپ و پشوتن پورپزشک، مدیرعامل پادرو برگزار شد هر 
دو نفر بر این عقیده  بودند که فیلترینگ نه تنها برای بخش 
خصوصی سودی نداشته که ضررهای جبران ناپذیری هم 
برای این بخش به همــراه دارد. به باور جوانمــردی، یکی از 
مشــکلات اصلی در زمینــه سیاســت گذاری حفاظتی در 
فضای مجــازی ایــن اســت کــه سیاســت گذاری ها در این 
بخش به صورت شفاف و مشخص مطرح نیست و بیشتر 
از اینکــه بــرای حمایــت از بخش خصوصــی باشــد، برای 

محدودیت این بخش در نظر گرفته شده است. 
در ابتدای این نشست شهاب جوانمردی در پاسخ به این 
سؤال که آیا فیلترینگ برای بخش خصوصی سودی هم 
به همراه دارد یا نه، اعلام کرد که این سؤال از اساس اشتباه 
اســت، چــون فیلترینــگ نه تنها بــرای بخــش خصوصی 

سودی به همراه ندارد که یک ضرر جمعی است.

او در ایــن مورد گفــت:  »وقتــی در مورد بخــش خصوصی 
صحبت می کنیم، یعنــی بخش مردمی اقتصــاد یا وقتی 
راجع به کسب وکار صحبت می کنیم در مورد خلق ارزش 
پایــدار در یک بــازه زمانــی برای تمــام ذی نفعــان گفت وگو 
می کنیــم، بــرای همیــن فــروش فیلترشــکن، اســتفاده 
سودجویانه افرادی از رنج و مشکلات دیگران به عقیده من 
در رده کســب وکار قرار نمی گیرد، چــون بخش خصوصی 
واقعی از مردم و برای مردم است و هر کاری که می کند، یک 

سر سودش حتماً باید به مردم برسد.«
جوانمــردی ادامــه داد: »بنابراین بــاور نــدارم موضوعی به 
نــام فیلترینــگ می تواند بــرای اقتصاد بخــش خصوصی 
مؤثر باشد و این بخش با توجه به چیزی که گفتم بخواهد 
سودی از این جریان ببرد. همه می گویند مشکلی نیست 
فیلتر شده و همه دارند کارشان را انجام می دهند، ولی باید 
بگویم زمین بازی اینترنت، یک زمین بــازی جهانی و یک 
خلق ارزش جهانی اســت برای اتصال به اکوسیستم های 
بین المللــی و مــا نمی توانیــم همــه را محــدود کنیــم و 

شهاب جوانمردی در پنل 
سود و زیان فیلترینگ برای 

بخش خصوصی مطرح 
کرد:

فیلترینگ یک 
ضرر جمعی 

است
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سلامت
H E A L T H

بلاکچین برای رگولاتوری 
سلامت چه راهکارهایی 

دارد؟

پایگاه داده امن
استفاده از فناوری بلاکچین در رگولاتوری 
سلامت می تواند به چندین روش کمک 
کنــد. بــرای مثــال، بلاکچیــن می توانــد 
بــه عنــوان یــک پایــگاه داده امــن بــرای 
ذخیره سازی و انتقال اطلاعات سلامتی 
مــورد اســتفاده قرار گیــرد؛ به ایــن معنی 
کــه اطلاعــات بیمــار می تواند بــه صورت 
دقیــق و مســتند در سیســتم بلاکچیــن 
ثبــت و در صــورت نیــاز در دســترس هــر 
کســی که دارای مجوز مربوطه باشد قرار 
داده شــود. همچنین بلاکچین می تواند 
بــه عنــوان یــک ابــزار بــرای تأییــد هویت 
بیمــاران و تأییــد تاریخچه ســلامت آنها 
مورد استفاده قرار گیرد. یعنی اطلاعات 
سلامت بیمار به صورت شفاف و مطمئن 
در سیســتم بلاکچین ذخیره می شــود و 

قابلیت جعل اطلاعات وجود ندارد. 
به عــلاوه بلاکچیــن می توانــد بــه عنــوان 
یک ابــزار بــرای نظارت بــر تولیــد و توزیع 
داروها و واکســن ها و تأییــد اصالت آنها 
مورد اســتفاده قرار گیــرد. با اســتفاده از 
بلاکچین، می تــوان اطمینان حاصل کرد 
کــه دارو یــا واکســنی که مــورد اســتفاده 
قرار می گیرد، اصلی و به دســتور پزشک 
اســت؛  بنابرایــن، اســتفاده از فنــاوری 
بلاکچین در رگولاتوری سلامت می تواند 
بــه عنــوان یــک راهــکار مطمئــن و قابــل 
اعتماد برای ذخیره سازی، انتقال و تأیید 
اطلاعــات ســلامت و نظــارت بــر تولیــد و 
توزیع داروها و واکســن ها مورد استفاده 

قرار گیرد.
همچنین بلاکچین می تواند به عنوان یک 
راهکار برای مدیریت روندهای تأیید نشده 
و تقلب های پزشــکی مورد اســتفاده قرار 
گیرد. با اســتفاده از بلاکچین می توان به 
طــور دقیق یک فراینــد را تعقیــب کرد که 
مثلاً دارو یا محصول پزشــکی تأیید شده 
توسط کدام ســازمان صادر شــده است. 
در نهایت، بلاکچیــن می تواند بــه عنوان 
یک ابزار برای افزایش شفافیت و اعتماد 
در سیستم ســلامت مورد اســتفاده قرار 
گیرد. با اســتفاده از بلاکچیــن، اطلاعات 
ســلامت به صورت شــفاف و مســتند در 
دســترس قــرار می گیــرد و هرگونــه نقص 
و خطــا در سیســتم ســلامت به ســرعت 
تشــخیص داده و بهبــود داده می شــود. 
بلاکچین می تواند به عنوان یک ابزار برای 
بهبود کیفیت خدمات سلامت و افزایش 
رضایت بیمــاران نیز مــورد اســتفاده قرار 

گیرد.

REPORTگزارش

بررسی میزان همراهی رگولاتوری سلامت با نوآوری  
اگر بخواهیم ویژگی هایی برای رگولاتوری و تنظیم گری در نظر بگیریم، شاید نیاز باشد  به چند مورد بدیهی و الزامی آن اشاره کنیم؛ چراکه گاه این بدیهیات تبدیل به مواردی می شود که باید 

برای آنها جنگید و بخش خصوصی برای رسیدن به آن باید هزینه های زیادی بپردازد. در حوزه سامت رگولاتوری باید بسیار دقیق و البته به روز و چابک باشد. یکی از این بدیهیات شفافیت 
است. شفافیت یکی از مهم ترین ویژگی های رگولاتوری و قانون گذاری سامت دیجیتال است. قوانین و مقررات باید برای همه ذی نفعان در دسترس باشند و باید واضح و روشن باشند تا همه 

بتوانند آنها را درک کنند. بدون شفافیت، اعتماد به قوانین و مقررات به مراتب کاهش می یابد و افراد ممکن است از رعایت آنها خودداری کنند.
مورد بعد انعطاف پذیری است که بیشتر کسب وکارها خواهان آن هستند. قوانین باید قابل تنظیم بوده و بتوانند با تحولات صنعت و فناوری سازگار باشند. برای مثال، در صورتی که فناوری 

جدیدی مانند هوش مصنوعی یا باکچین برای حفاظت از حریم خصوصی به کار گرفته شود، قوانین باید بتوانند با این فناوری  های جدید سازگار شوند. تعهد به حفظ حریم خصوصی یکی 
دیگر از ویژگی های مهم رگولاتوری و قانون  گذاری سامت است. قوانین باید برای حفاظت از حریم خصوصی افراد و داده های آنها تعهد دهند. راهکارهای نوآورانه عاوه بر اینکه می تواند 

چالش های سامت را حل کند، در تسریع و بهینه سازی فرایند های رگولاتوری هم به کار گرفته می شود. اما در مجموعه مصاحبه های »کارنگ« با فعالان حوزه سامت، همواره از رگولاتور به 
عنوان یک سرعت گیر یاد می شود که عاوه بر نداشتن چابکی درخور فناوری های روز فرایند های فعلی آن هم خوانی با سامت دیجیتال ندارد. بخشی از دغدغه های کسب وکارها که مرتبط 

با رگولاتوری است را در ادامه می خوانید.

چاله یا چهارچوب؟
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امارات متحده عربی مدتی است که به عنوان قطب  نوآوری 
فین تک ظهور کرده  و استعدادها را از سراسر جهان جذب 
می کند. امارات میل شدیدی به فین تک و توسعه این حوزه 
در کشــورش دارد. بانک هــای دیجیتــال و اســتارتاپ های 
نوآورانه فین تکی بسیاری در این کشور ظهور کرده اند و بازار 

فین تک آن را تکان داده اند. 
در اینجا ۱۰ اســتارتاپ برتر فین تکی در امارات را با هم مرور 

می کنیم. 

١٠
تلر

مأموریت تلر )Telr( ایجاد ارتباطات یکپارچه در اکوسیستم 
تجارت الکترونیک اســت. این اســتارتاپ بــر تراکنش های 
غیرنقــدی و دیجیتالــی کــردن روش هــای پرداخــت بــرای 
مشتریان تمرکز دارد. دفتر مرکزی تلر در سنگاپور است اما 

فناوری آن از دوبی مدیریت می شود. 

٩
بیت اوایسیس

بیت اوایســیس )BitOasis( بزرگ تریــن پلتفــرم ارز 
دیجیتال در منطقه منا و مســتقر در امارات متحده عربی 
اســت. بیت اوایســیس از زمــان تأســیس خــود در ســال 
۲۰۱۵، در اکوسیســتم ارزهــای دیجیتــال منطقــه پیشــگام 
بود و بــه معامله گــران مبتــدی و متخصــص خدمــات ارائه 

۱0 فین تک برتر اماراتی در سال 2023

امارات؛ قطب نوظهور فین تک 

براساس ابلاغ
بانک مرکزی؛

صاحبان کدام 
کارت خوان ها 

فعلاً نباید کارمزد 
بدهند؟

با آغــاز ســال ۱۴۰۲ صحبت هــا از اصلاح 
نظــام کارمــزد در ایــن ســال جــدی شــد و 
بانک مرکــزی در ماه جــاری به روزرســانی 
کارمزد خدمات بانکی ریالی و الکترونیکی 
را منتشــر کــرد و دریافــت کارمــزد از 
صاحبــان کارت خوان هــا رســماً ابــلاغ 
شــد.  در جدول به روزرسانی شــده کارمزد 
خدمات الکترونیکی بانک هــا، صاحبان 
کارت خوان هــا باید تحــت عنــوان کارمزد 
خرید بــه ازای تراکنش هــای کمتــر از ۶۰۰ 
هزار تومان مبلغ ثابــت ۱۲۰ تومان کارمزد 
و بــه ازای تراکنش هــای بیــش از ۶۰۰ هزار 
تومان ۰.۰۰۰۲ )دو ده هزارم( مبلغ تراکنش 
تــا ســقف چهارهــزار تومــان کارمــزد باید 
پرداخــت کننــد. طبــق اعــلام محمدرضا 
مانی یکتا، معاون اداره نظــارت نظام های 
پرداخت بانــک مرکــزی »در گام اول که از 
ابتدای خردادماه آغاز می شود، از ۲۸۰ کد 
صنف فقط ۲۳۰ صنف که میانگین مبلغ 
تراکنش آنها بالای ۴۰۰ هزار تومان است 
بایــد از ابتــدای خردادمــاه کارمــزد خریــد 
بدهند.« او ادامه می دهــد: »در گام دوم، 
با فاصله یک ماهه سایر صنوف به  غیر از 
سوپرمارکت ها، فروشگاه های مواد غذایی و 
نانوایی ها مشمول پرداخت کارمزد و در فاز 
سوم نیز همه صنوف مشمول این کارمزد 
می شوند.« علاوه بر این، برای بانک ها این 
امکان فراهم شده تا بتوانند برای دریافت 
کارمــزد خرید و ســایر کارمزدهــای جدید 
خدمــات الکترونیکی به همه مشــتریان 
خــود حداکثــر تــا ۳۰ درصــد تخفیــف 
بدهند که این تخفیف برای شــرکت های 

دانش بنیان ۴۰ درصد است.

NEWSخبر

فين تک
FINTECH

رئیس شورای فقهی 
بانک مرکزی:

انحلال بانک های 
ناتراز در دنیا مرسوم 

است

رئیس شورای فقهی بانک مرکزی ضمن بیان اینکه 
مجــوز واردات بــا رمزارزها بــه معنی تعییــن تکلیف 
قانونی رمزارزها نیست، گفت: »در دنیا هم مرسوم 
است که اگر بانکی ناترازی داشــته باشد، به گونه ای 
که با اخطار و تذکر نیز اصلاح نشــود، مســیر گریز و 
انحــلال را طــی می کنند و بیــن بانک های رســمی در 
بحث انحلال بــرای رفع مشــکل ناتــرازی بــا انحلال 
مؤسســات مالــی و اعتبــاری غیرمجــاز فــرق وجــود 

دارد.«
بــه گــزارش کارنــگ و بــه نقــل از ایلنــا، غلامرضــا 
جدیــد  سیاســت های  دربــاره  مصباحی مقــدم 
بانــک مرکــزی از جملــه انحــلال بانک های تــورم زا تا 

شــهریورماه بــا توجه  بــه تجربــه انحلال مؤسســات 
اعتبــاری اظهــار کــرد: »انحــلال بانک هــا از موضوع 
مؤسسات مالی و اعتباری غیرمجاز که فعالیت این 
مؤسسات مشکل آفرین شد، متفاوت است. در دنیا 
هم مرسوم است که اگر بانکی ناترازی داشته باشد، 
به گونــه ای کــه بــا اخطــار و تذکــر نیــز اصلاح نشــود، 

مسیر گریز و انحلال را طی می کنند.«
او ادامــه داد: »در ایــن شــرایط بــه بانــک دیگــری 
مأموریت داده می شود تا مشــتریان این بانک را که 
در آن ســپرده  دارند، متقبل شــود و مســئولیت این 
سپرده ها را بپذیرد و برای مشتریان این امکان ایجاد 
شود که با انحلال بانک قبلی و ادغام در بانک جدید 
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بایت دنــس، شــرکت مــادر شــبکه اجتماعــی تیک تــاک، 
باارزش ترین اســتارتاپ جهان اســت. بایت دنــس در حال 
حاضــر ۲۲۰ میلیــارد دلار ارزش دارد. بــا اینکــه ارزش ایــن 
استارتاپ نسبت به سال ۲۰۲۱ افت کرده، اما باز هم ارزش 
هیچ اســتارتاپی حتی نزدیک به ارزش بایت دنس نیست. 
برای مثال اســپیس ایکس، شرکت موشکی ایلان ماسک، 
بــا ارزش ۱۴۰ میلیــارد دلاری در جایــگاه دوم رتبه بنــدی 

استارتاپ ها قرار دارد.
برای ســرمایه گذاران این شــرکت که بعضی از آنهــا از ابتدا 
حامــی بایت دنــس بودنــد حتــی وقتــی ارزش آن بــه یــک 
میلیــارد دلار نمی رســید، عرضــه عمومــی بایت دنــس بــه 
معنی میلیاردها دلار سود اســت. این سود سرمایه گذاران 
بایت دنس را به بزرگ ترین و موفق ترین وی سی های جهان 
تبدیل می کند. می توان گفت این وی سی ها شرط بندی در 
این بازی را برده اند؛ حتی اگر از این پروژه خارج شده باشند، 
اما متأســفانه این ســرمایه گذاران روزه ســکوت گرفته اند و 
در مورد چشــم انداز شــرکت اظهارنظــری نمی کنند و فقط 
برخی از آنها نظــرات خود را بیان کرده اند و خواســته اند که 

ناشناس باقی بمانند.
 به نظر می رسد دلیل این موضوع تیک تاک باشد؛ رسانه ای 
کــه ۱۵۰ میلیــون کاربــر دارد و توانســته محبوبیــت زیــادی 
در ایالات  متحده کســب کند، اما در عین  حال بســیار هم 
جنجال برانگیز است. چنانچه در ماه مارس فوربز گزارشی 
منتشر و بیان کرد که اف بی آی و وزارت دادگستری در حال 
تحقیق بر اســتفاده بایت دنس از تیک تاک جهت نظارت 
بر خبرنگاران آمریکایی هستند. تیک تاک در حال حاضر 

در آمریکا به یک موضوع سیاسی داغ تبدیل شده است.

چندیــن ســال از ممانعــت دولت هــای فــدرال از مســدود 
کردن تیک تاک توســط ترامپ گذشــته، اما دولــت بایدن و 
برخــی قانون گذاران دوبــاره مخالفت بــا تیک تاک را از ســر 
گرفته اند و اعــلام کرده اند که اگــر بایت دنــس، تیک تاک را 

نفروشد، این شبکه اجتماعی 
را مســدود خواهنــد کــرد. ایــن 
اتفاقات مهر تأییدی بر سکوت 
بایت دنــس  ســرمایه گذاران 
اســت. مخالــف دولــت آمریکا 
با تیک تــاک و نارضایتی دولت 
چیــن بــه فــروش تیک تــاک 
نشــان داده همــان بهتــر کــه 
سرمایه گذاران ساکت بمانند و 
عجولانه واکنش نشان ندهند.

تــا  شــرط بندی  از   
میلیاردری

یکــی از ســرمایه گذاران بایت دنــس بیــان می کنــد کــه اگر 
مســائل سیاســی مطــرح نبــود، قطعــاً ســرمایه گذاران در 
مــورد ارزش و جایــگاه بایت دنــس خوشــحال می شــدند. 
ایــن شــرکت حــدود ۸۰ میلیــارد دلار درآمــد و ۲۵ میلیارد 
دلار ســود ناخالــص عملیاتی به دســت آورده اســت. این 
ارقــام بایت دنس را بــا تنســنت، هلدینگ فنــاوری چینی 
قیاس پذیــر می کنــد. ایــن موضوع نشــان می دهــد که اگر 
بایت دنس به صورت عمومی عرضه می شد، می توانست 

جایگزین علی بابا شود.
ســکویا در ســومین دور تأمیــن مالــی بایت دنــس روی 

بایت دنــس ســرمایه گذاری کــرد و ۱۰ درصــد ســهام ایــن 
شــرکت معادل ۴۶۵ میلیون دلار در ســال ۲۰۱۴ به دست 
آورد. جالب اســت که یک سال قبل ســکویا می توانست 
همیــن ســهم را تنهــا بــا ۶۰ میلیــون دلار داشــته باشــد، 
امــا نمی پذیرفت. در ســال های 
بعــد نیــز پول هــای زیــادی وارد 
شــرکت کــرد و تــا ســال ۲۰۱۸ 
رهبــری ســرمایه گذاری ها را بــر 
عهده داشــت. امروز حدود ۲۲ 
میلیــارد دلار از ســهام شــرکت 
بایت دنــس متعلــق بــه ســکویا 
اســت و در واقــع شــرکت هایی 
در  را  ســهام  بیشــترین  کــه 
بایت دنــس دارنــد عبارت انــد 
از: اس آی کیــو، ســکویا، جنرال 

آتلانتیک و کوتو.

 دلهره سرمایه گذاران
ســهامداران بایت دنــس در پی افــت ارزش این شــرکت 
به دنبــال فــروش خــود هســتند، اما فــروش هم بــه این 
راحتی ها نیست. این ســهام داران نگران غوغاهای بازار 
ثانویه واشــنگتن هســتند، با این  حال برخــی معاملات 
در حال انجام اســت. بر اســاس گزارش هــا اس آی جی و 
سافت بانک هر کدام یک سهم به ارزش ۱۰۰ میلیون دلار 
در ماه مارس فروخته انــد. البته این معاملات نه ســهام 
۲۲۰ میلیارد دلاری بایت دنس و نه سرمایه گذاران بزرگ 

آن را تکان نمی دهد.

آیا سیاست های آمریکا در قبال چین باعث عدم اطمینان سرمایه گذارهای 
بایت دنس می شود؟

سهام داران بر سر  دوراهی

ایلان ماسک بالاخره
به وعده خود عمل کرد

مدیرعامل جدید 
توییتر کیست؟

ایــلان ماســک بالاخــره پــس از چنــد ماه 
لینــدا یاکارینــو، مدیــر ارشــد تبلیغــات 
شرکت ان بی ســی یونیورســال را به عنوان 
مدیرعامل جدید توییتر و جانشین خود 
اعلام کــرد. ماه ها پیش کاربــران توییتر در 
یک نظرسنجی از ماسک خواسته بودند 
تا استعفا دهد و مدیریت این شرکت را به 
شخص دیگری بسپارد. ماسک هم گفته 
بود اگر اکثــر کاربــران موافق اســتعفای او 
باشــند، مدیریت را رها خواهد کرد. البته 
وقتی ایــلان ماســک توییتــر را خریــداری 
کرد، خودش را به عنوان مدیرعامل موقت 

منصوب کرد.
در نتیجه ماســک پــس از ماه ها بــه وعده 
خود عمل و یاکارینو را به عنوان مدیرعامل 
جدید توییتر منصوب کرد. ماسک چندی 
پیش در توییتی نوشته بود که مدیرعامل 
جدید توییتر از شــش هفتــه دیگر به طور 
رســمی اعلام خواهد شــد و کار خود را در 
این شرکت آغاز می کند. به دنبال توییت 
ماسک، ان بی سی یونیورسال هم تصریح 
کرد که یاکارینو از این شرکت جدا خواهد 
شد و از او بابت زحماتش نیز تشکر کرد. 
یاکارینو یکــی از افراد اصلــی در راه اندازی 
شبکه ان بی سی پیکاک بود و از هواداران 
مدرن ســازی فناوری تبلیغات محســوب 
می شــود. هنــوز مشــخص نیســت کــه 
ماســک پس از ایــن تغییر، تــا چه انــدازه 
می توانــد روی تصمیم هــای ایــن شــرکت 
تأثیر داشته باشد. با اینکه ماسک دیگر 
مدیرعامل نیســت، امــا به نظر می رســد 
همچنان نفوذ زیادی روی سازوکار توییتر 
داشته باشد. ماسک گفته یاکارینو بیشتر 
روی عملیات کســب وکار توییتــر متمرکز 
خواهد بود و خودش قصد دارد به طراحی 

محصول و فناوری های جدید بپردازد.

NEWSخبر

سرمايه گذاری
I N V E S T M E N T

 اگر مسائل سیاسی 
مطرح نبود، قطعاً 
سرمایه گذاران در 

مورد ارزش و جایگاه 
بایت دنس خوشحال 

می شدند
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برند کارفرمايی
E M P L O Y E R

B R A N D

ارتقای شغلی دورکاران 
دشوار است

خطرات دورکاری
آرویند کریشنا، مدیرعامل IBM می گوید 
اگــر کارمنــدان در خانه کار کننــد، ممکن 
است شغل آنها آســیب ببیند. کریشنا 
طــی مصاحبــه ای بــه بلومبــرگ گفــت 
کــه اگرچــه کارمنــدان خــود را مجبــور به 
بازگشت به دفتر نمی کند، اما فکر می کند 
ممکن است کارمندان دورکار برای گرفتن 

ترفیع مشکل داشته باشند.
به نظر می رســد رهبران صنعــت فناوری 
کمتــر از گذشــته مشــتاق کار از راه دور 
هستند، اما تغییر روش می تواند نتیجه 
معکوس داشته باشد و خطر خشم نیروی 

کار را به همراه خواهد داشت.
کریشــنا در ایــن مصاحبــه گفته اســت: 
»احتمــالاً در کوتاه مــدت می توانیــد بــه 
همان اندازه سازنده باشید، اما حرفه شما 
آســیب می بیند. احتمال انتقال شما از 
آن نقش بــه نقش دیگــری کمتر اســت، 
زیرا هیچ کس شاهد توانمندی های شما 
در زمینه هــای دیگــر نیســت. غیرممکن 
نیســت، امــا احتمــالاً بســیار ســخت تر 

خواهد بود.«
او افــزوده اســت کــه کارمنــدان دورکار 
مهارت هایــی را کــه معمــولاً با حضــور در 
محیط کار به دست می آید، مانند برخورد 

با مشتریان دشوار، یاد نمی گیرند.
 IBM کریشــنا از ســال ۲۰۲۰ مدیرعامــل
بــوده و کارگران را تشــویق کرده تا ســه روز 
در هفته در دفتر حضور داشــته باشــند. 
 IBM نیکل لامورو، رئیس منابع انسانی
در ســال ۲۰۲۱ به اینســایدر گفته بود که 
بیشــتر کارمندان پــس از همه گیــری، به 
صــورت نیمه وقــت بــه دفتــر بازخواهنــد 

گشت.

REVIEWبررسی

هفته های کاری کوتاه تر 
می تواند میزان اضطراب 

کارمندان در تعطیلات 
آخر هفته ها را به میزان 

چشم گیری کاهش دهد؛ 
کوییک از تجربیات خود 

می گوید

خداحافظی با 
اضطراب آخر هفته

اگر کارفرمایان می خواهند در سازمان خود فرصت ایجاد 
کنند و آینده ای را بسازند که برای همه مناسب باشد، نباید 
استراتژی استعدادیابی خود را به شانس بسپارند. وقتی 
دنیا مملو از استعداد است و بیکاری سر به فلک کشیده، 
ممکن است توصیه شود که »بقای بهترین ها« را به عنوان 

یک استراتژی استعداد در نظر بگیرید.
لازم نیست چارلز داروین باشــید تا متوجه شوید که تنها 
اجازه دادن بــه نیروی کار قــوی برای بقا در سیســتم کافی 
نیســت. احتمالاً  در ســال های اخیــر کمبود نیــروی کار و 
کمبــود مهارت های مرتبــط، تبدیل بــه شــیوه ای از زندگی 
خواهد شد که ســال های آینده با ما همراه خواهد بود. در 
این محیط، شرکت ها نمی توانند استراتژی استعدادیابی 
خود را به شانس واگذار کنند. هزینه یافتن، جذب و حفظ 

استعدادها و توسعه رهبران خوب بسیار زیاد است.
مدیران ارشد منابع انســانی باید به جای اینکه »امید« را 
به بخش کلیدی از استراتژی کسب وکار خود تبدیل کنند، 
اســتراتژی هایی را اتخاذ کنند که مالکیت خود را با نیروی 
کار به اشتراک می گذارد و از حمایت هایی مانند مربیگری 

شغلی برای پیشرفت استفاده کنند.
فلســفه توســعه شــخصی زمانی اســت که بخش منابع 
انســانی ســازمان به ســادگی سیســتم ها و کتابخانه های 
محتوا را فعال می کند و به کارکنان خود پیشنهاد می کند 
خودشــان را پرورش دهند. به چیزهایی مانند یک پلتفرم 
جدید یادگیری، یک کتابخانه محتوا یا یک پورتال اینترانت 
جذاب در مورد خودسازی فکر کنید. اگر به همه اجازه داده 
شود به ابزارهای مشابهی دسترسی داشته باشند، آنها می 

کارمندان خود 
را حمایت کنید

استراتژی استعدادیابی 
دارید؟

صــورت نیمه وقــت بــه دفتــر بازخواهنــد 
گشت.
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آیا یک جفت کفش ورزشی یا یک دوربین امنیتی که نصب 
آن برای خریداران بسیار پیچیده است، می تواند باعث شود 
افراد بارها و بارها به همان خرده فروش مراجعه کنند؟ تارگت 
معتقد است که اگر مشــتریان بتوانند تنها با کلیک کردن 
روی اقلام آنها را مرجوع کنند، این اتفــاق خواهد افتاد. این 
باور شکل دهنده سرویس جدید خرده فروشی کالاهای انبوه 
)Drive Up Returns(  است که اکنون با نام درایو آپ ریترنز
عرضــه می شــود. یکــی از ویژگی هــای اضافه شــده برنامــه 
دریافت ســفارش آنلایــن با ماشــین )درایو آپ( که در ســال 
۲۰۱۹ در ایالات متحده ملی شــد، درایو آپ ریترنز است که 
به مشتریان تارگت اجازه می دهد اقلامی را که نمی خواهند، 
بدون ترک خودروی خود بازگردانند.  احتمالاً فایده این گزینه 
چیزی بیشتر از راحتی مشتریان اســت. در حالت ایده آل، 

درایو آپ ریترنز باعث افزایش فروش در زمانی می شــود که 
تارگت بــه دلیل کاهــش هزینه هــای غیراضطــراری در حال 
آماده ســازی بــرای کاهش ســرعت رشــد اقتصادی اســت. 
تارگت در فوریه اعلام کرد که پیش بینی می کند رشد فروش 
در سال ۲۰۲۳ در بهترین حالت تک رقمی باشد. پیش بینی 
سود تارگت در سال ۲۰۲۳ کمتر از انتظارات تحلیلگران بود.

  چهــار اســتدلال بــرای ســرمایه گذاری در 
بازگرداندن کالا در حاشیه خیابان

درایو آپ ریترنــز که طبــق گزارش ها انتظــار می رود تــا پایان 
تابستان در همه مکان ها در دسترس باشد، می تواند مشوق 
آن خریدهای اختیاری باشــد که برای تارگت مهم هستند. 

چهار دلیل برای این امر وجود دارد.

خریداران زمانی برمی گردند که مرجوع کردن آسان  باشد. تارگت انتظار دارد مرجوع کردن در حاشیه  ١
خیابان وفاداری مشتری و فروش را افزایش دهد. داده ها این 
را تأیید می کنند؛ طبق گزارش »چین اســتور ایج«، از هر ۱۰ 
مصرف کننده، هشت نفر خرید از خرده فروشانی را اولویت 
قرار می دهند که فرایند مرجوعی ساده تری ارائه می دهند. 
این امر به خریدهای آنلاین نیز تعمیم می یابد؛ طبق گزارش 
فوربس، خریــداران ترجیح می دهند به جــای مرجوع کردن 
پســتی و حتی تحویل رایگان از خانه، به فروشگاه ها بروند. 
یکی از امتیازات تارگــت در اینجا ترکیــب کالاهایش مانند 
پوشاک و کفش است که احتمال مرجوعی بیشتری دارند؛ 
طبــق گزارش ها ایــن کالاهــا ۴۶ درصــد از مجمــوع کالاهای 
مرجوعی این خرده فروش را تشکیل می دهند. سی ان بی سی 

آیا کسب و کار تارگت با امکان مرجوعی در حاشیه خیابان
(Curbside Returns) رونق می گیرد؟

مشتری ناچار وفادار نیست!

نگاهی به عملکرد چند 
خرده فروش لوازم خانگی

رکود ادامه دارد؟
افــراد فعــال در صنعت لــوازم خانگــی در 
ابتدای سال ۲۰۲۳ گفتند که وضعیت بد 
به پایان رســیده و تجارت بــه زودی بهبود 

خواهد یافت؛ آنها اشتباه می کردند.
حالا خوش بینی چند ماه پیش به نگرانی 
تبدیــل شــده اســت. رکــود مــداوم بــازار 
مســکن که به دلیــل افزایــش نــرخ بهره و 
کمبود عرضــه ایجاد شــده، تأثیر خــود را 
بر سراسر این بخش گذاشته و فروپاشی 
برندهایــی چــون »بــد بــث انــد بیانــد« و 
»تیوزدی مورنینگ« به عملکرد ضعیف 

چند ماه اول سال ۲۰۲۳ کمک می کند.
اکثر خرده فروشان به شکست دادن نتایج 
سال ۲۰۱۹ خود قبل از شیوع کووید ادامه 
می دهند و تنها در مقایســه با ســال های 
۲۰۲۰ و ۲۰۲۱ است که اوضاع نامطلوب به 

نظر می رسد.
بیاییدنگاهی به درآمدها بیندازیم.

»ویلیامز-سونوما« که بهتر از هر شرکت 
دیگری در برابر رکود سال ۲۰۲۲ مقاومت 
کــرده بــود، ســرانجام در ســه ماهه چهارم 
خود افت کرد. درآمدها در سه ماه گذشته 
۰/۶ درصــد کاهــش یافــت. بــا ایــن حال 
فــروش این برند در ســال مالی خــود ۶/۵ 

درصد افزایش داشت.
»هاورتیس«، فروشگاه زنجیره ای مبلمان 
کاهش فروش ۵/۹درصدی را نشان داد. 
هاورتیــس گفــت کــه نتایــج مثبتــی را در 
مقایســه با دوره عادی پیش از همه گیری 
نشــان می دهــد. »لا-زی-بــوی« کــه هــم 
عمده فــروش و هــم خرده فــروش اســت، 
گفــت فــروش ســه ماهه ســوم آن در کل 
شرکت ثابت بوده، اما سفارش های کتبی 
در فروشگاه هایش ۸ درصد رشد داشتند.

»اوراســتاک« نیــز ۲۹ درصد افــت فروش 
نشان داد. اینکه چه مقدار از این افت به 
دلیل حذف دسته های غیرخانگی در سال 
۲۰۲۲ بود، نامشــخص اســت، امــا تعداد 
مشــتریان فعال در ســایت تــا ۳۵ درصد 

کاهش یافته است.

REVIEWبررسی

خرده فروشی
R E T A I L

در ســال های اخیــر، برندهــای D2C به عنــوان راه محبوب 
شــرکت ها برای دور زدن کانال های ســنتی خرده فروشی و 
فروش مستقیم محصولات خود به مصرف کنندگان ظهور 
کرده اند. در هند بیش از ۸۰۰ برند D2C با حذف واسطه ها، 
بازار را زیر نظر دارند. پیش بینی می شود بازار D2C در هند 
تا ســال ۲۰۲۵ به حدود ۱۰۰ میلیــارد دلار افزایــش یابد. با 
این حال حتی با چنین رشد سریعی، این برندها با چالش 
بزرگی در به دست آوردن سهمی از بازارهای مختلف آنلاین 

مانند آمازون، فلیپ کارت، ماینترا و غیره مواجه هستند.
تسلط این بازارها، رقابت برندهای جدیدتر D2C را دشوار 
کرده است. بازارها، برندهای بزرگ تر و با رشد قابل توجه را 
در اولویت قرار می دهند. این امر باعث می شود برندهای 
جوان D2C سخت تر دیده و از رقبا متمایز شوند. در نتیجه 

این برندها اغلب برای به دست آوردن جذابیت و دستیابی 
به رشد پایدار تلاش می کنند.

عــلاوه بــر رقابــت بــرای دیده شــدن، ممکــن اســت بازارها 
هزینه های بالایــی را دریافت کنند یا برای فهرســت کردن 
محصولات به گواهینامه های خاصی نیاز داشته باشند. 
علاوه بر این برندهای D2C در نهایت در تبلیغات بازارهای 
بزرگ سرمایه گذاری می کنند که دو چالش را به همراه دارد:
۱. ناآشنایی با این پلتفرم در مقایسه با فیس بوک و گوگل

۲. نیاز به تخصیص بودجه قابل توجه در یک دوره طولانی 
برای مشاهده نتایج ملموس

برندهای D2C برای غلبه بر این چالش ها به طور فزاینده ای 
به وب ســایت های تجارت الکترونیک خود بــرای افزایش 
فروش یا کشــف کانال های دیگر برای توزیع مانند آفلاین 

یک برند 
منحصربه فرد 

باشید!
فرصت ها و تهدیدهای 

D2C برندهای

باشید!
فرصت ها و تهدیدهای 

برندهای 




